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editorial 

PORTALET 

Des del número anterior ençà, la hipotètica construcció d'un nou port 
esportiu a Cala Rajada ha sofert nombroses vicissituds, totes elles en una 
mateixa i unànime direcció: la negativa de gairebé totes les forces socials i 
polítiques del poble contra aquesta iniciativa. A l'hora d'endegar aquestes 
pàgines, el PSOE és l'únic partit polític amb representació municipal que no 
s'ha pronunciat, mentre tots els demés ja han manifestat la seva oposició al 
nou moll, al costat de moltes altres entitats i de particulars que, de dia en 
dia, es van sumant al rebuig popular. 

En aquest sentit, bé es pot dir que, davant el que la gent percep com 
una agressió directa a la personalitat del moll de Cala Rajada, aquesta 
iniciativa ha tingut la virtut d'unir en un front comú tot l'espectre social del 
municipi. I és que, com diu l'adagi, "en parlar de mi no ric". 

No sabem, perquè res han dit, quin és l'estat d'opinió actual en el si 
dels promotors del nou moll: el Club Nàutk. Ara, davant la contundència 
de la resposta dd poble, pensam que seria pmdent, per part seva, que es 
plantejassin seriosament la renúncia a un projecte que, des del primer dia, 
st~mbla abocat al fracàs. No pot una entitat, i menys en el cas del Club, amb 
tan p<><: pes social i tan escassa implantanci(l, vogar contra corrent i voler 
imposar les seves tesis expansionistes. El poble ha parlat i ho ha fet. amb 
darctat. El poble ha dit que no ja abans que el famós ref<~rèndum li hagi 
oferit la possibilitat de pronunciar-se. Renunciant als seus projectes, el Club 
Nàutic no faria sinó donar una mostra de st~ny i de sintonia amb el poble. 

I no volem acabar aquesta reflexió sense alertar l'opinió pública sobre 
un perill derivat de la situació a què s'ha arribat. Alguns partits i agmpacions 
han matisat, en oposar-sc al projecte dc nou port esportiu, que la seva és una 
oposició a "aquest" project<•. És a dir, que no es garanteix qu<' aquesta sigui 
la mat<'ixa actitud davant un "altre" proj<·ct.c d'arn pliaci{). De im aixèl perquè, 
si ara ens surten amb un moll menys faraèmic, menys agressiu, menys 
devastador, convcndrà que no ens trobin amb la h'uàrdia baixa i ens facin 
un gol per l'escaire abans que <'ns n'admwm. No seria la primera vegada. 
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informació local 

Plaça 
des 

5itjar 

Com que aquest hivern havíem anat magres 
d'obre públiques i privades, ara, la Conselleria 
d'Obres Públiques ens ha regalat llna nova moguda, 
desf<>.nt l'antiga i emblemàtica dressana de Cala 
Rajada per fer-hi una continuació dc l'esplanada 
del moll. Sempre es decideixen a darrera hora, 
quan obrin els hotels i els negocis turístics . 

Primer la platgetai després el varador, durant 
anys i panys foren testimonis d'una activitat 
addicional a la pesquera. Ara, c.om tant$ d'altres . un 
símbol de la Cala Rajada prcturística passa a millor 
vida en favor del progrés. 

MÉS PORT 
L'esportiu. Es tornà a reunir la Plataforma 

contra l'ampliació, en la qual es va fixar l'estratègia 
a seguir, que passa per aconseguir el màxim 
d'adhesions possibles de les distintes entitats i 
agrupacions locals. A les ja conegudes, de 
l'Associació Hotelera, Associació de Comerciants, 
operadors turístics (TUl, Nekerrnan), PSM, EU, 
Grup Independent, el MAC, etc., s'hi han afegit 
recentment la Confraria de Pescadors i la Coral 
s'Alzinar. Greenpeace s'ha manifestat públicament 
contra el projecte. 

L'Informatiu Balear, en distints programes, 
ha anat donant compte i gravant opinions sobre 
aquest assumpte. La premsa escrita també n'ha 
informat abundosament. El president del Club 
Nàutic, Climent Garau, manifestà a "Diario de 
Mallorca" que no estava d'acord en la celebració 
d'un referèndum. 

IMMOBILIÀRIA 
Sembla que el nostre Ajuntament s'ha decidit a 

convertir-se en una agència immobiliària, d'aquestes que 
darrerament proliferen en el nostre municipi - amb noms 
alemanys- ja que, últimament, s'ha vist implicat en 
nombroses operacions d'aquest tipus . Si fa poc temps 
comprava el solar situat davant el cafè de Ca'n Patilla per 
a fer-hi aparcaments, poc després ha E-egociat l'intercanvi 
del solar de l'oficina de correus de Cala Rajada per una 
casa a Capdepera i un local al carrer Magalliaes, això sí, 
afegint 20 milions de pessetes . 

Però n'hi ha més: també s'ha decidit a acceptar la 
proposta de compra del solar - ben gran per cert- anomenat 
de ses Pedreres, per uns 45 milions . r ara es comenta la 
possibi litat de canviar el casal situat davant l'església de 
Sant Bartomeu, d'en Pep de la Fonda, per les cases de Son 
Not. Com veís, si teniu res a vendre, comprar o canviar, 
ja sabeu on heu d'anar. 
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CREU ROJA 
El ple municipal de dia 19 aprovà el nou conveni que 

regirà entre l'Ajuntament i l'assemblea local de la Creu 
Roja de Capdepera. A més del conveni general, s'inclou el 
relatiu al conductor de l'ambulància i de la vigilància de les 
platges. En aquest sentit, es manifestà que augmentarà la 
dotació de personal, quedant en 6 professionals fixos, un 
corretorns (i un altre a temps parcial) i un coordinador, a 
més del voluntariat que s'encarrregarà de les primeres 
cures. 

També la Creu Roja local, ens ha fet arribar Wl 

complet dossier dt: les seves activitats, ressenyant cada una 
de les platges, i tipus de serveis més freqüens. Així, hem 
pogut saber que hi ha hagut I O joves que prestaren el servei 
militar en aquesta institució, que comptà , a més, amb 15 
col.laboradors socials i 8 persones amb sou. De les dades 
d'actuació destaquen els 558 trasllats d'urgència amb les 
ambulàncies (amb major incidència els mesos d'estiu), les 
1.323 cures realitzades a CalaAgulla, les 217 de Son Moll, 
les 159 de Font de Sa Cala, les 372 de Canyamel i les 257 
de Cala Mesquida .. 

JUTGESSA DE PAU 
Joana Llull, candidata "oficiosa" de l'equip de govern 

de l'Ajuntament, ha estat nomenada nova Jutgessa de Pau. 
A més dels vots del PP i d'UCAP, comptà amb el suport del 
PSM i del Grup Mixt. El PSOE donà els seus quatre vots 
a Jaume Blanes. 

Sàpiga la nova jutgessa, que té les pàgines de Cap 
Vermell a la seva disposició i que pot comptar amb la 
humil col-laboració d'aquesta revista . Nosaltres,a més de 
donar-li l'enhorabona, i com la feièrem amb l'anterior 
jutgessa, Margalida Salamanca, ens comprometem a en
trevistar Joana Llull, per tal de conèixer els seus projectes 
al front del Jutjat de Pau. 
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TEATRE MUNICIPAL 
Segons Pep Gallego, les obres de remodelació del 

Teartre Municipal es troben en fase d'instrucció de 
l'expedient i concessió de les obres . S'espera que aquestes 
puguin engejar-seen poc temps. Sembla que les subvencions 
i ajudes sol·licitades s'han emparaulat i que, tot i no ser 
oficials, arribaran amb tota seguretat. 

Aquest és un projecte que, pel que hem pogut 
constatar, fa especial il·lusió al regidor de Cultura, no 
debades s'arrossega des d'anys ençà . ll·lusió que Cap 
Vermell comparteix i que, ben segur, vendrà a cobrir unes 
necessitats d'infraestructura cultural que consideram 
urgents . 

VISITES ESCOLARS 
Els nins del poble han anat visitant les instal·lacions 

del Club Nàutic al llarg d'aquest mes de març, per grups 
d'edat i acompanyats de monitors. Es tractava de conèixer 
sobre el terreny aquestes instal-lacions i distints elements 
nàutics i de l'esport de la vela . Durant les visites pogueren 
conèixer els serveis que ofereix el Club, muntar i desmuntar 
un optimist o veure un vídeo sobre regates esportives. 

ESPAI 2000 
El govern espanyol té previst demanar per a vint-i

nou espais naturals de les Illes Balears la seva integració 
en la xarxa Red Natura 2000, una iniciativa europea per 
a reconèixer la importància ecològica de determinades 
zones . Aquesta integració pot ajudar a millorar la gestió 
d'aquests espais (en alguns casos, negligentment inexistent) 
i incrementar-ne el grau de protecció. A Capdepera, 
afectaria es Cap d'es Freu i es Cap Vermell . 

ESPORTS 
Com podeu veure a la fotografia, les obres de la 

futura pista d'atletisme i del nou camp de gespa artificial 
segueixen endavant, encara que no al ritme que voldrien 
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alguns responsables municipals . Mentrestant, els equips 
de fubol de l'Escolar segueixen jugant els seus partits en el 
Clot de sa Grava. 

El que sí que ja funciona és el poliesportiu. Però, 
realment, funciona? Ens fa cara que no acaba de prendre 
el vol ni de ser un revulsiu per al foment de la pràctica 
esportiva entre els ciutadans. Com ja insinuàvem en un 
número anterior, sembla que, duits per les ganes d'inaugurar, 
els seus promotors s'han mogut amb una certa improvisació. 
El bar segueix sense ser adjudicat, no hi ha normes d'ús ni 
existeixen tarifes ni programació de cap mena . 

Com que no volem ser negatius, ens atrevim a 
proposar una alternativa: la creació d'un patronat munici
pal d'esports, que sigui capaç de fomentar les activitats 
d'aquest tipus i que es constitueix en un fòrum de trobada 
i convergència de totes els grups i entitats esportius del 
poble. 

PINTADA 
La línia de la nostra revista al respecte d'una 

possible ampliació del port esportiu ha quedat clara des del 
primer moment. Un no rotund, clar i llampant. Com diu la 
pintada del mur del moll, BAST A JA D'ESPECULAR. 

Però, amb la mateixa contundència amb què 
recolzam aquest eslògan, manifestam el nostre rebuig amb 
la forma i el lloc on s'ha exposat. No podem lluitar contra 
la degradació, degradant. Embrutar una paret de pedra 

viva, com aquesta, invalida la proposta que s'hi formula . Una 
pancarta en el mateix lloc hauria fet el mateix efecte. 

' 

PROTECCIÓ 
En un sentit paregut, podem parlar de la demanda 

del grup del PSM tendent a aconseguir una moratòria 
urbanística per a totes les zones incloses en els ANEI, 
zones rurals, etc., fins que no s'aprovin unes noves normes 
subsidiàries d'urbanisme. Tot això provocat per la creixent 
pressió urbanística que pateixen aquests espais . 

Per la seva part, el GOB també s'ha adreçat a 
l'Ajuntament sol·licitant que es creí una fórmula legal per 
tal d'impedir la parceHació de zones pertanyents a les 
ANEI. 

El regidor d'urbanisme, Joan Llull, ha manifestat la 
seva receptivitat davant aquestes peticions, per més que 
una oratòria urbanística li sembla, ara per ara, una mesura 
molt dràstica . 

NOTA DE PREMSA 

Unió per Capdepera (UCAP) a la reunió del passat 23 d~. febrer, ent~e altre~ a~s~~tes, va 
acordar prendre un període de reflexió per a qt.1e els seus af1llats tempteJassen I op1n1o_ dels 
simpatitzants i ciutadans del municipi, en relació al tema de l'ampli~c~ó _del Port E~~ort1u. 
Passat un temps prudencial, reunit el partit en Assemblea Extraord~nana, en sess1o del 23 de 
març acordà transmetre la següent nota informativa: . 
UCAP després de deliberar, examinades les raons a favor i en contra, acordà ~er ample maJ~
ria pronunciar-se contra l'ampliació de l'esmentat Port Esportiu i mantenir-se, s1 fora necessan, 
donant suport a a la convocatòria d'un referèndum popular. 

Capdepera, 24 de març de 1998. 
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agenda de la vila 

teoria i 
pràctica 

En la vida actual, cada vegada es fa més 
imprescindible unir la teoria i la pràctica. No 
basta saber moltes coses sobre una determinada 
matèria, és necessari saber aplicar aquests 
coneixements a la realitat. Això es dóna cada 
vegada més a les diverses carreres que realitzen els 
estudiants; així els qui es preparen per esser 
mestres d'escola, metges o apotecaris- per posar 
només uns exemples- per obtenir el corresponent 
títol són obligats a realitzar un nombre 
determinat d'hores, i tothom ho troba ben 
comprensible i normal. 

Qualsevol persona que vulgui obtenir el 
permís de conduir sap que no li basta conèixer 
tots els senyals de trànsit o tota la normativa del 
codi de circulació, li és irnprescidible també 
asscure's al volant a passar l'examen de pràctiques 
si és que vol aconseguir el permís de circulació. 
Avui en dia els infants són instruïts des de petits 
en tècniques de natació, però un cop saben la lliçó 
teòrica són llançats a la piscina- això sí, amb 
l'ajuda del monitor- per veure corn se'n desfan a 
la pràctica. 

Doncs bé, a la nostra església dc vegades 
hem separat le teoria de la pràctica, la vida de 
pn~gària de la vida activa. Així, durant temps es 
parlà de contemplació o acdó quan sabem que 
són dos aspectes d'una mateixa realitat i per tant 
sempre haurien d'anar units . 

Fc i compromís, pregària i acció, t(~oria i 
pràctica han d 'estar igualment presents dins la 
vida dd n istià . Així ho f<~rcn els grans sants. En 
ds nostres dics en què es rendeix una es pècie dc 
culte a l'acció, hauríem d'arribar a ser, sacerdots, 
laics i religiosos, assossegadament actius i no 
separar mai la fe de la vida. 
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Agenda de la Vila 
mes de febrer 

Naixements 
23 de gener, Emesto Pedro Andian Wessel, d'en 

Pedro i Hildegard. 
25 de gener, Mario Quites Ortiz, d'en Mario i 

Elisabet. 
27 de gener, Lluís Büstrin Gomis, d'en Michael 

Heinz i Ma Esperança. 
28 de gener, lv.in Ares Terran d'en Pedro Luís i 

Catalina. 
dia 1, Macarena Pavón Capote d'en José i Juana. 

dia 2, Stella Carayol Saurina d'en Francisco i 
Antònia 

dia 5, Jaume Torres Torres, d'en Gabriel i 
Barbara. 

dia 21, Antoni Serra Moll, d'en Bemardino i Ma 
Teresa. 

dia 23, Maria Panadero Mangas, d'en Francisco i 
Manuela. 

dia 24, Sara Pérez Gonzàlez, d'en José Manuel 
Olga. 

dia 25, Yassmina Jaidar d'en Driss i Aicha. 
dia 27, Sergio Mir Martí, d'En Guillereno i 

Dolores. 
dia 28 Yumara De la Torre Ortiz,d'en Antonio i M8 

del Carenen. 

Noces 
dia 3 I de gener, Genaro López Perera amb Ma del 

Mar Martín Aguilar. 
dia 31 de gener, Joan Casellas Garcia amb Ma 

Mercedes Olivares Rodríguez. 
dia 7, Juan CarlosToribil Ramon amb Marta 

Salomón Gallego. 
dia 14, Manuel Pozo Molina amb Ma del Carenen 

Flores Flores. 
dia 22, Gabriel Font Sureda amb Joana Maria 

Moll Ferragut. 

Finats 
dia I O, Manuel Aguila Carrasco ( 1959) 

\. 



actualitat 

SÀHARA 
U CARAVANA PER A UN RUERÈNDUM UJURE I DEMOCRÀTIC -199S 

L'any 1997 ha estat Wl any clau per superar la situació de bloqueig que ha tingut 
encallada la causa sahrauí durant 22 anys. La tasca realitzada pel sr. James Backer, com a 
representant del Secretari General dc I ONU, ha fet possible l'acord entre les dues parts en 
conflicte ( el Front Polisari i el Regne del Marroc), pel qual el din 7 de desembre de t 998 es 
realitzarà el Rcfercndum per a l'autodeterminació del Poble Sahraui, previst en el Pla de Pau 
de l'ONU. 

Per tal que el refcrendwn sigui lliure i democriltic i els ciutadaru; i ciutadanes censals i 
identificats pel MlNURSO ( Missió d 'Idonti.ficnció de les Nacions Unides per als Refugiats 
del Sàhara Occidental) puguin votar lliurament, és necessària la destinació de recursos 
econòmics per tal que el Pla de Pau i els desplaçaments de població que aquest suposa, 
puguin dur-se a terme, tenint en compte que la República Àrab-Sahrauí Democràtica (RASD) 
viu de l'ajudll internacional i no té cap experiència electoraL 

Per al 1998 la campanya es planteja com de suport al proces que ha de derivar en la 
celebració del referèndum. Aquest suport al poble sahrauí adquireix Wia especial rellevància, 
amb l'objectiu de poder donar resposta a les peticions específiques del Front Polisari i que 
són: 

*Camions per a facilitar el trasllat dels votants 
• LlaWies de tonyinn i sardines,com a complement alimentici bàsic per a la població en 

el trasllat. 
• Procés d ' informació, per donar a conèixer la situació del poble sahrauí. 
Per a col.laborar, fins dia 30 d'abril, podeu aportar llaWies de tonyina i sardines, 

directament a l'àrea socio-cultural de l'AjWitament de Capdepera «Ca'n Gabriel» o a través 
dels centres escolnrs del mWiicipi, s' Auba, s'Alzinar i l'lES dc Capdepera. 

Gràcies per la vostra col·laboració 

Coordinadora de Premsa per a la 
recuperació del tren 

- Perquè sigui més fàcil arribar a l'hospital de Manacor. 

La Coordinadora de Premsa per a la recuperació del tren, 
que com ja és sabut, està formada per catorze revistes dc la 
Part Forana, amb l'objectiu de mantenir viva la flama dc la 
reivindicació dc reobrir la línea fèrria entre Inca i Artà, i per 
coordinar actes infonnatius que arribin a Ics entitats municipals 
i autonòmiques, es reuní el passat dilluns 8 de març a Artà p r 
dissenyar l'estratègia de futur de la mordinadora i fer un repàs 
a la tasca fct3 tlns alcshorr~s .. Rerordam que els ajuntamcuts 
dc Son Servera, Manacor i Petra, en sessions plenàries, 
aprovan~ n sol.licitar al Govern Balcar la reobertura de 
l'esmentada línia. La coordinadora sol.licitarà en breu, als 
ajuntaments d'Artà i Capdepera , que sotmetin a consideració 
dels seus consistoris declaracions institucionals a favor de la 
tornada del tren Hns Artà i la seva sol.licitud a la Conselleria 
dc Foment. 

La [{'Vista R(l/puig, capdavantera d'aquesta reivindicació, 
ha anat més lluny i abans dc sol.licitar l'acord del ple munici
pal ha d<'m;mat el n'rolzammt d<' tot<'s les associacions d'Artà 
<'ll fonna de mani test. que a rnk s'<'nviarà a altn'S pobles perqui· 
s'hi adhe[{'ixin. 

Ee pot justitlrar la tornada dd I [{'11 pels següents motius, 
('nt[{' d 'altn's: 
· Prn:¡uè el rost de [{'ru¡X'radó de la via, ja rxistent, és mínim. 
- Pen¡uè és imprescindible per a .al transport públic a Mallor
r:t . 

- Pr:rquè. el tren és més ecològic. més econòmic i segur que el 
cotxe. 
-Perquè es descongestionin les carreteres i evilar a ixí el nom
bre, elda vegada més nombrós, d 'accidents de trànsit. 

La coon:lin:~dora aprovà la c:ol.locació d'una pancarta a 
l'estació d'Artà , per a la qual l'Ajuntament ha sol.licitat al 
Semi Hrroviari d~ Mallorc/1 (SFM) la seva rehabilitació a fi de 
convertir-la en bar-restaurant, entre d'altres usos. També 
s'entregà el logotip ~fren. Sí» pen:¡uè aquelles revi~tcs que ho 
desitgin d puguin reproduir a la portada o pàgines interiors 
de les seves publicacions. A mig tem1ini (en tol elS abans dc 
l'estiu) i una vegada que els ajuntaments s'hagin pmnunciat, 
' S ronvoc:arà a tots els baties o regidors-delegats a una taula 
rodona, per intentar fer arribar les reivindicacions, a través 
de la premsa. 
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AERO POR 
Una important empresa multinacional té 

interès de dur a bon port un proJecte 
d'aeroport a Capdepera. La Jetmana pa!i!iada, 

el COn!iell dirediu informà a la premJa de la 
intenczo de presentar els plànols a les 

autoritats aeroportuàries depenents del 
ministen· de Foment. El sotsdierdor, desplaçat 

expressament a Mall~rca, explicà eL<r gran.f 
benifuis que reportarà per a la zona nord de 
l'il~ quan estigui en ple funaonament, així 

com la .filo!icrfza 

positivista-hiswrica del proJecte. El seu cost 
.rerà d'uns dos mil cinc-cents milions de 
pe.uetes, constarà d'una pista apta per a 
l'aterratge de "Boeings", una torre de control 
de 17,8 metres d'alçada , una terminal amb 
capacitat per a mil passatger.'i i 200 place.<; de 
pàrking. Els accessos aniran a càrrec de la 
Comunitat Autñnoma i l'AJuntament i posarà 
elf municipals. 
L'alternativa municipa~ com !iempre, Ja s'ha 
pronunciat en contra. 

ELS AFICIONATS A L'AEROMODELISME ESTAN D'ENHORABONA, 

A PARTIR DEL ANY 2002 PODRAN PRACTICAR EL SEU ESPORT FAVORIT A PROP DE CASA 

No hi ha dubte que si hi ha una inversió amb 
un clar sentit social és aquesta, per això els 
promotors sol.licitaran a les autoritats que la 
considerin "obra d'interès social", fet que permetrà 
una agilització en els tràmits reglamentaris i unes 
reduccions en el pagament de l'impost de societats. 

El sector turístic ha rebut amb satisfacció la 
notícia; un important empresari del sector ha 
comentat que Ja po.\'.\'ihilitat que les companyies 
comercials volin directament a Capdepera des 
de Centre-Europa suposarà un increment en les 
contractacions de places a la zona del Llevant, 
per tant convendria que l'Ajuntament revisàs 
les normes suhsidiàrie~· a fi de crear nous 
polígons hoteleres. 

Els estrangers, principalment alemanys, que 
gaudeixen d'una segona residència a la comarca 
del Llevant, veuran facilitats el seus trasllats, cosa 
que redundarà en un augment de la demanda de 
terreny urbanitzable, el consabut augment del 
valor de les terres i una major activitat 
constructora, en definitiva una gran entrada de 
divises i un enrequiment del poble. 
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Enfront de l'envergadura dels projectes que 
últimament s'han presentat, recordem l'ampliació 
del port esportiu, l'Ajuntament es plentejarà la 
possibilitat de sol.licitar la perllongació de 
l'autopista Palma-Manacor fins a Capdepera, 
segons declaracions d'un destacat polític local. 

El batle no vol badar boca fins que tots els 
membres del Consistori hagin estudiat en 
profunditat el projecte, no així l'oposició, que s'ha 
pronunciat en contra, titllant la proposta de 
faraònica, desproporcionada i que malmetrà la 
fesonomia del poble. A més, sospiten que darrere 
no hi hagi misterioses pressions polítiques i 
econòmiques a favor de la seva realització. 

Es preveu que d'aquí a pocs dies es 
constitueixi la "Societat d'Amics del Vol", per a 
donar suport i coratge a la companyia promotora, 
i per fundar el primer club aeronàutic de 
Capdepera, destinat a difondre l'esperit i valors 
aeris entre els seus socis i simpatitzants . 

Els directius de la multinacional expressaren 
el seu interès per la cultura illenca i la seva 
predisposició a treballar pel futur de Mallorca. 



actualitat 

Jau! 
L'home blanc ataca de nou. El general Custer i el sèptim de cavalleria, transmutats en 

club nàutic i promotors de desastres urbanístics, han desenterrat la destral de guerra. 
Què hi farem ! A la tribu no ens queda alt ra remei que lluitar, una altra vegada, contra la 

insensatesa de l'home blanc-l'l.lclear, indiferent a tot el que no sigui susceptible d'esser mesurat 
en diners. Ensuperbit, vol modificar el curs natural de les coses en profit de les seves 
desordenades passions. Com digué el nostre avantpassat Fools Crow: 

Aquestes eren les claus: els diners i la cobdícia. Si no es poden 
controlar els diners i el desig de diners, no es poden controlar 
les persones. Si nosaltres els sioux volíem conservar la nostra 
forma de vida tradicionat havíem de lluitar per protegir-la. 
Havíem de lluitar contra la idea que el poble s'interessés cada 
cop més a gastar diners i menys en la seva religió, en les famílies, 
les llars i les granges. Si no ho fèiem, si la felicitat consistia a 
tenir tots els diners que es poguessin reunir, llavors els sioux 
ens tornariem molt menys indis, i molt més blancs. 

Nosaltres no podem entendre aquesta dèria per destruir la natura, per oposar-se a tot 
a llò que es balluga lliurement, l'obsessió per trocejar la terra i posar-hi preu~ Què hi duen al 
cor els casaques blaves que estimen en pessetes i calculen l'interès compost de les ones golpejant 
contra el mur? Com responguè el nostre cabdill Seatlle al Gran Cap de Washington: 

Sabem que I' home blanc no entén la nostra manera de pensar. 
Per a ell, una part de la Terra és igual que qualsevol altra, ja 
que ell és un estrany que arriba de nit i s'empara d'allò que 
necessita de la Terra. 
La Terra no és la seva germana, sinó la seva enemiga, i quan I' ha 
conquerida, torna a cavalcar. 
Abandona la tomba dels seus avantpassats, i tant li és. Roba la 
terra dels seus fills, i res no li importa. Oblida les tombes dels 
seus pares i els drets de naixença dels seus fills. Tracta la seva 
mare, la Terra, i el seu germà, el Cel, com si fossin coses que 
es poden comprar i arrabassar, i que es poden vendre, com 
ovelles o perles brillants. 
Famolenc, s'empassarà la terra i no deixarà res, tan sols un 
desert. 
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col.laboració 

S'està parlant molt, i el que se'n parlarà, de la 
hipotètica constn~cció d'un nou port esportiu a 
Cala Rajada. Ja sé que aquesta no és una qüestió 
estrictament lingüística; ara, ningú no em negarà 
que la llengua és l'instrument que uns i altre~ més 
faran servir per ddcnsar i rebatre arguments. Es per 
mitjà de la llengua, la que sigui; que exterioritzam 
les nostres idees i que exposam els nsotres punts de 
vista. I és de la llengua, de la meva llengua, que 
també jo em valc per fer una aportació al debat 
sobre el port esportiu, per més que les paraules són 
manllevades. Qui parla és el filòsof francès Jean
J::~.c.ques Rousseau, el qual, en el -segle XVIII, deia 
coses com aquesta: 

"El primer individu a qui, després d'havermcerclat 
un terru~y, se li ocorregué de dir "això és meu" i trobà gent 
prou ximple com per jèr-li cas jòu el1•ert-ader fimdador de 
la societllt civil. Quant1· crims, guerres, assassinats, 
quantes misèries i horrors li hauria estall'iat al gènere 
humà aquell qui, arrabassant les estaques o omplint el 
f o.uat, hagués cridat als seus semblants: "Guardau-vos 
d'esca/tar t~quest impostor; esta u perduts si obi idtm que els 
fruits a tothom pertarrym i que la terra no és de ningú". 

Ni la mar tampoc. 

Seguranwnt, jo no faria m::ti t•l que fa 
nonnalm<'nt t'n Josep Palou: jo no provocaria <'ls 
meus alumnes ni m'encararia amb ells per qüestions 
lingüístiques, ni m'enfrontaria al daustn· de 
professors del qual en fos membre, ni parlaria en 
català a un programa d<' ràdio com el de Luís del 
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Olmo, ni m'exposaria a un expedient laboral per 
defensar les meves conviccions. 

Però, sabeu per què no ho faria? Perquè jo no 
sóc com en Josep Palo u. Ell té un parell de dellons 
com un mul trencat i jo sóc un covard. Per això. I 
que ningú em vengui amb educacions ni toleràncies 
ni amb p unyeteries per l'estil. No és qüestió 
d'educació, és qüestió de coratge. 

Ajustar la nostra manera d'actuar a la nostra 
manera de pensar -la coherència, aquest concepte 
que ens posam tan sovint a la boca però que 
practicam tan poc- en qüestions dc llengua, a més 
d 'incòmode, s'està convertint en perillós. Perillós 
per al prestigi personal, per a la butxaca i fins i tot 
per a l'integritat física. Però això n'hi havem tants, 
de covards. 

No el conec, aquest personatge, no he parlat 
mai amb ell. Segurament ens separen moltes coses 
a nivell personal i ideològic, però em trec el capell 
davant en Josep Palou. Sí senyor. 

Guillem Soler, fa poc, va escriure un magis
tral article en el "Diari de Balears", amb motiu de 
la Oiada de les Illes Balears, alguns dels paràgrafs 
dd qual sembla que vénen de mida en aquest 
desgraciat assumpte d'en Palo u. Deia, Soler, que a 
partir dels anys setanta "la cultura va perdre la seva 
força bèHica. Era un joc de teresetes, un element 
folklòric, una ceràmica. En lloc de ser subjecte i 
verb, element d'arquitectura, era un complement 
circumstancial i anava amb el vagó dels decoradors. 
Els inteHectuals es varen dedicar a la roba dc 
llengües i miraven com ds ·rcixia la part.xa d ins la 
p iscina subvendonada ( ... ) Però , què hi feien els 
gov<'rtlé:l!lts en aquesta situació? Comandav<'n ( ... ) 
Així, ràpidament, la falta de crítica es traduí en 
pemlissivitat. Silenci, en connivència . La ma nca 
de bcl·ligerància, en por. S'estufaren". [ ja cap al 
final de l'article, Soler es dem anava: "Dt~u meu, 
però cap on van? D esfigurats es perden ::t l'h oritzó. 
N iguls dc tem pesta ho cobreixen tot. Per(> on són, 

' I t " " on son e s agcm1ana s. . 
És t'n dit-s com aquests i davant escomeses 

com la del professor de teconologia de l'institut 
"Aurora Picornell", que sent més <~nyorança qU<~ 
mai de figures com la de Nadal Bade i la seva veu 
poderosa i temuda, que ens aixoplugava i ens 
donava conhort. 

On són ds agermanats? es demana Guillem 
Soler. 

On són ds inteHectuals i la seva força bèHica? 
em pregunt jo. 



col.laboració 

Cada dia són més els polítics d'aquestes illes 
que tenen per única llengua el castellà. No fa gaire 
dies vaig veure com en un mateix programa de 
l'Informatiu Balear, de TVE, s'hi produïren tres 
intervencions consecutives de polítics "nostres", en 
castellà. No vull assenyalar cap partit ni cap 
institució perquè podem passar un ram per tot. 

Són els nostres representants, diuen. Parlen 
de tolerància, d' educació i de convivència. Ens 
demanen que siguem amatents i acollidors. I ens 
titllen de mal educats, de tancats, i de coses pitjors 
quan ens encastellam en la defensa del català. Molt 
bé. 

Em podria dir, algú, què són ells? M'ho 
podria dir algú? Com els hauríem de qualificar. 
Evidentment, jo no els consider representants meus. 
Ni prop fer-s'hi. Ja poden dir i fer, que tot quan surt 
de la seva boca, si ho he de complir ho complesc, 
però per pura i simple obligació. No són res meu. 
Ni me'ls mir de cara. Qui són, realment, els 
intolerants, els maleducats, els tancats, i altres 
coses pitjors? No ho són ells? No ho són aquells qui 
menyspreen la nostra llengua i la nostra cultura 
mentre s'omplen la boca d'un bilingüisme que no 
h . "? an practicat mat. 

Que algú contesti aquesta pregunta: qui és 
que anorrea la cultura dels altres? Som els 
mallorquins un perill per a la cultura castellana, o 
és al revés? 

El poble mallorquí està a punt de passar a la 
història. De nosaltres es dirà que f6rem un poble 
que va habitar aquesta illa des del segle XIII fins al 
XX, que fou sobirà, amb institucions i fins i tot amb 
reis privatius. Ens estudiaran çom ara s'estudia 
l'lmp(•ri Romà o el domini islàmic a la Península 
Jbèrka. D'aquí a dos dies, els al·lots, a l'escola, es 
referiran a la cultura catalana d'aquesta illa com a 
una raresa. I quan els professors intentin explicar-

los les guerres i les invasions que possibilitaren 
aquest canvi, hauran de dir: no, no hi va haver cap 
guerra que els fes moure un peu als mallorquins; els 
mallorquins resistiren totes les escomeses bèl·liques; 
varen ser els polítics de la democràcia i en nom de 
la democràcia que es carregaren més de set-cents 
anys d'història. Pobra democràcia! 

I el mateix que dic dels polítics ho puc dir de 
moltes figures de l'esport, de la televisió, del cinema 
i de la faràndula, que amb la seva actitud 
contribueixen, també, a la colonització del nostre 
poble. 

He pensat, moltes vegades, com som d'injusts, 
per discriminatoris, amb alguns immigrants. Jo el 
primer. Mentre un obrer de la construcció o de 
l'hosteleria em toca allò que no sona quan veig que 
no en diu ni una en la nostra llengua, aquest fet em 
sol passar per alt si els qui ho fan són figures més 
o manco públiques. Si els qui parlen sempre en 
castellà són Ivan de la Peña, Luís Enrique, o 
"mallorquins" com en Gàlvez o Biel Vidal, no passa 
res. Sembla que tenguin bul·la. Fins i tot, ens cauen 
simpàtics i els podem arribar a considerar dignes 
portadors dels nostres símbols esportius. 

Haurien de saber, aquestes "figures", que no 
sols no tenen cap privilegi que els ampari, sinó que, 
precisament per ser personatges públics, com he dit 
dels polítics, la seva obligació és doble i el seu 
exemple -el seu mal exemple- és pitjor que el de 
qualsevol picapedrer o de qualsevol cambrer. 

També ells, en explicar la nostra història, 
apareixeran com a botxins del poble mallorquí. 
Molt especialment els nascuts aquí. 

No oblidem, com ja he dit altres vegades, que 
una llengua no desapareix perquè no la vulguin 
parlar els membres d'una altra comunitat lingüísti
ca, sinó perquè l'abandonen els seus propis parlants . 

._ 

Cap Vermell 11 



conversa 

Conversa amb ... 
MIQUEL REXAC 

DE LA PLATAFORMA CONTRA LA CONSTRUCCIÓ DEL MACRO PORT ESPORTIU 

T'adones company 
que poc a poc ens van posant el futur 

a l'esquena; 
t'adones amic. 

T'adones, company, 
que ens el van robant cada día que passa; 

t'adones amic. * 

-La primera reacció que vaig tenir 
quan vaig saber que hi havia aquest 
projecte va esser aquesta. És el Club 
Nàutic, és la construcció de nous hotels, 
és el projecte del nou camp de golf, amb 
hotel inclòs, a son J aumell; això és una 
locura col.lectiva, no té aturall. 

I també que arran de les notícies sobre 
les lleis que està preparant el govern , que 
pareix que ja s'ha donat compte que no 
anam enlloc així, i quañ semblava que es 
volia començar a controlar tot això, i ja 
ens havien posat contents, surt aquest 
projecte d'ampliació del port esportiu, que 
a més havien mantingut en complet secret. 

Feia sis o set mesos que treballaven 
en aquest tema i havien fet un vot de silenci 
perquè no es comentàs, i de cop i volta 
convoquen una assemblea per a comunicar 
el projecte i ens agafà una mica en blanc a 
tots. 

-A què atribuiries les pulsions 
autodestructives de l'home progre.,.sista ? 

-No ho sé, jo crec que no ho pensen, 
perquè un dels arguments que em donaven 
els defensors, dintre del Club Nàutic, és 
que no es pot aturar el progrés . Però és 
que el que ells proposen no és progrés, no 
han pensat què és el progrés, que consisteix 
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a viure millor, però no construir i moure 
més doblers. 

-El silenci dels representants de les 
majories d'electors, Psoe i Ucap, és el 
silenci dels anyells ? 

-En principi no es decidiren perquè 
pensaven que tendria més acceptació el 
projecte, i com que pel juny de l'any vinent 
hi ha eleccions, no han volgut dir ni si ni 
no per no posar-se en contra de ningú. El 
que ha passat és que la reacció de la resta 
de forces polítiques i entitats ciutadanes 
ha estat tan ràpida que crec que han quedat 
un poc en evidència. 

Per sort, sabem que hi ha molta poca 
gent, tant d'Ucap com del Psoe, que estigui 
a favor de l'ampliació. 

-Què en feim del Referèndum ? 

El tema aquest és prou important com 
perquè hi pugui haver un referèndum, però 
abans d'arribar-hi crec que la gent del poble 
té dret a saber què en pensen els polítics 
pensen. Com a persones privilegiades, en 



conversa 

el sentit que tenen més informació que 
nosaltress, i perquè se supossa que han fet, 
almanco en teoria, qualque exercici mental 
sobre el futur que volen per a aquest poble, 
ens haurien de dir si dins el seu programa 
de futur hi cap dur a la pràctica aquest 
projecte de port esportiu. 

-Quines són les activitats que du a 
terme la Plataforma ? 

-Fins ara, l'estratègia era tenir el 
recolzament del màxim nombre 
d'agrupacions i entitats del poble, que 
pràcticament hem aconseguit, ja que la 
major part d'elles formen part de la 
Plataforma. 

Ahir, a l'assemblea (20-març), co
mentàvem que era avorrit, perquè quan hi 
ha una cosa d'aquestes, contínuament 
surten declaracions a favor i en contra els 

' promotors es defensen, se'ls contesta, etc. 
però, en aquest cas han tirat la pedra, s'han 
amagat i no han tomat a dir res més, supòs 
que no s'esperaven una reacció tan forta. I 
com que no hi ha adversari, no sabem 
massa què hem de fer ! 

Decidirem tractar d'aconseguir 
integrar a la Plataforma els dos partits que 
no s'han definit; anirem a entrevistar-nos 
amb ells a veure si els convencem. 

-Déu ens ampari d'un ja està fel. 

-Crec que està bastant avançat, 
pràcticament tothom està a favor de que 
representa la Plataforma. 

Hem d'aconseguir que, oficialment, el 
Club Nàutic digui: ens hem equivocat i 
demanam perdó. Això és el que falta i 
mentre no s'aconsegueixi continuarem 
pressionant. 

-Qines expenencies en treus 
d'aquesta moguda ? 

-Per mJ, com a ciutadà d'aquest 

Hi ha mala mar al Club Nàutic 

poble, el més important que s'ha aconseguit 
és que ens hem posat tots d'acord. Hem 
vist un poc quin és el futur del nostre poble 
i hem dit basta. Crec que la gent ha pres la 
decisió d'intervenir, no s'ha quedat a casa 
seva criticant en veu baixa, sinó que s'ha 
posat a fer feina i, per primera vegada, que 
jo sàpiga, ha reaccionat conjuntament. Crec 
que s'hauria d'aprofitar aquest moviment 
popular. 

El més guapo, ho comentàvem a la 
reunió d'ahir vespre, és que ningú 
s'esperava aquesta reacció, tothom s'hi ha 
ficat. Fent broma comentàvem que hem 
d'estar agraïts a la junta del Club Nàutic, 
que hagi aconseguit moure tot el poble. És 
la part positiva de tot això . 

T'adones , company, 
que hem de sortir al carrer 

junts, molls, com més millor, 
si no volem perdre-ho tot, 

t'adones, amic. • 

(*)Raimon 

Nota : Ucap, amb posterioritat a la realització i 
composició de l'entrevista es manifestà en 

contra de l'ampliació. 

llucià rinyon 
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Capdepera, 
LES TORRES DE LA MARINA 

TVImES CVSTJ\.1-lQI'S DE CI\PDEFERA (III) 
SA T()JrnE tiVVA J)'ES CI\P VERMD.J. 

Al reconeixement que realitzà Benet Verger el 25 de 
juny de l'any 1597, l'anomena del Puig de son Massot, per 
aquest temps era talaier Pere Massanet , home d'uns 50 anys. 
A la talaia no hi havia cap arma, tant sols un fester per fer els 
focs d 'avís. 

L'any següent, el16 d'abril, feia una nova visita, aquest 
cop trobant a la talaia tan sols un dels talaiers; els féu reunir 
davant el capità de la vila d'Artà, mos. Albertí Dameto manant
los estar tot dos al seu lloc, a més d ' exposar-li la necessitat de 
fer adobar les torres. 

A finals de l'any 1618, a les costes artanenques hi 
desembarcaren les tripulacions d'alguns vaixells anglesos, amb 
tèrboles intencions. L'encara capità moss. Albertí Dameto, 
amb l'ajut dels veïns de la vila, lluitaren per l'espai de quatre 
dies. 

A les acaballes de 1654 es feren obres d'importància a 
la torre, no coneixem amb exactitud quines foren aquestes, 
però podem afirmar-ho per la gent que hi treballà (Gregori 
Villalonga, Pere Tenalles, aquest d'Artà, Joan Caus, Miquel 
Terrassa i Pere Camps) (1); a més sabem que es feren portes 
noves a càrrec del fuster Antoni Pellicer, dues de morer i l'altra 
de poll (2). 

L'any 1671 guardaven la talaia els germans Joan i 
Gregori Moll. 

L'any 1675 n'eren guardes Guillem Torres i Pere, el 
seu fill. 

El dia 5 dc juny de 1693 s' cntrcgaren als torrers, Joan 
Riera i Miquel Massanet, lO lliures dc pólvora, ducs dotzenes 
dc bales d'espingarda i tres dotzenes dc bales d'arcabús, a 
més d'un feix dc mtexa. 

L'any 1696 foren nomenats torrers els germans Guillem 
i Pere Torres. 

Cinc anys després, el 14 de juny de 1698, foren entregats 
al llavors torrer, Antoni Melis, una espingarda, dos arcabussos 
amb sis dotzenes de bales, 8 lliures de pólvora i dos botavants. 

El dia 19 de maig dc l'any 1705, se li donaren al torrer 
Joan Riera, guarda de la torre del puig d 'en Massot, lO lluïres 
de pólvora i 8 dotzenes dc bales d'arcabús, tenint en compte 
que el dia 14 ja se li van entregar lO lluïres dc pólvora i un 
feix dc metxa, quatre dotzenes dc bales dc mosquet i quatre 
d'espingarda. 

L'any 1711 eren guardes dc la torre, Joan Riera i Michcl 
Massanet; dos anys després continuaven a la torre. 

El dia 21 dc febrer dc 1733 es donaren a Rafel Alzina. 
torrer més vell dc la torre d'en Massot. ducs espingardes o 
¡:amtlll15id..e5ES<¡E:!fs « ... co"ienle.J; i hien acondicio-
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nadas ademós de la munición para 25 tiros, mecha i pólvo
ra ... » ; es fa el comentari de no haver-hi cap mena d 'armes ni 
munició a la torre. 

Mitjançant un quadrant datat l'any 1739 sabem que 
com a armes tenia dos fusells i dues escopetes amb la munició 
adient pel seu ús. 

El8 d'agost de 1743 el torrer Joan Gorbí Riera sol·licità 
munició per a les dues espingardes i les dues escopetes per 
haver-la gastada tirant a vaixells sospitosos, amb motiu de la 
pesta dita de Messina. Aqueixos tirs es feren contra dues 
fragates de moros i un pinque, que volien posar gent a terra, 
fins esgotar la munició; es fa menció que 22 dels tirs es feren 
''con bala dob/e,,(3). Foren entregades a la torre 8 lliures i 4 
unces de pólvora, 50 bales d'espingarda i 50 de fusell. 

Un nou quadrant amb data 10 de gener de 1755 ens 
diu que té com a armament dos fusells i dues escopetes. 

Dos anys després, el 26 de setembre de 1757, i per tal 
d'unificar les mesures de pólvora a utilitzar a totes les torres 
de l'illa se li donà al torrer un mesurador d 'una lliura. 

Mitjançant una relació de 1769 sabem que disposava 
de dos torrers i era situada dins terrenys dits de s'Heretat, 
pertinença dc D. Antoni Dameto. 
Cap a finals de segle el seu estat va empitjorant, perdent 
funcionalitat i se suggereix la idea de fer una torre nova per 
tal de dotar-la d'artilleria. Aquesta mai no es va fer. 

A mesura que desapareix la pirateria del Mediterrani, 
les torres i talaies perden la seva utilitat i funcionalitat i, a 
poc a poc, són abandonades. L'any 1867 el cos de Torrers, 
creat l'any 1852, fou suprimit i les torres subhastades. 
La torre d'En Massot fou transpassada a hisicnda el 25 de 
juny de 1867 i subhastada pel preu de 275 pessetes. 

Ja a l'actual segle, dins la guerra dita del 36, se li feren 
uns adobs i fou utilitzada com a observatori militar: a la 
mateixa torre i als voltants és possible veure-hi senyals del 
que dcim. 

Descripció arquitectònica: 

Es tracta d'una torre senzilla. cilindre-cònica, amb 
lleugera escarpa. semblant a la veïna de son Jaumell . La part 
inferior es rnassisa. El portal, dintcllat d'una sola peça, es 
troba a gairebé cinc metres d 'altària. la cambra. cilindrica. és 
coberta per una volta de punta d'aglà. A la part oposada al 
portal hi ha un armariet dc paret sczill. 

Just al damunt del portal i com a cas extraordinari 
trobam I' accés a 1a terrassa. cosa que ens indica la necessitat 
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d'haver-hi una gruixada porta o batiport, per poder-hi trepitjar 
i poder accedir al matacà que defensava el portal, sostingut 
per dos permòdols; un empitador facilitava aquesta feina. 
L'esmentat matacà, del qual resten només els permòdols, ben 
iguals que el portal, es troben molt deteriorats. Una gàrgola 
ens indica que mai no disposà de cisterna pel que fa a I' interior. 

És catalogada BIC n° 2286 (30-11-93) i inventariada a 
l'IPCE amb el n° 070 (1.1) 

1. Com a detall curiós hem de dir que a alguns passatges 
se cita com a torre dc CanyameL 

2.-Ens parla el document de tres portes i creim que 
una d'elles havia de ser de l'armariet de paret de l'interior de 
la talaia, l'altre era del batiport de la terrassa i el restant de la 
porta d' entrada. 

3- No hem pogut trobar cap definició, al diccionari 
militar, que ens pogués definir «bala doble», tractant-se 
d'armes manuals cal pensar que simplement era carregar 
l'arma amb dues bales. 

Aquest anunci es publica a títol informatiu 

PLA DE FINANÇAMENT DE L'AMPLIACIÓ DE LES 
TERRASSES DEL PASSEIG MARÍTIM 

-PRJMERA FASE-

v 70 milions (pom envont, pom enrere) 
v S'intento compensar un dèfk:Jl històric (jo era hora!) 
v les obres són executades per l'fljuntoment de Capdepera i el Govern Balear i Coexo,S.R. 
v les obres es duran o terme durant l'hivern (i un bocí de lo pnmovero) 

Les obres d'ampliació de les terrasses dels bars del Passeig Marítim de Cala Rajada es duen a tem1e 
segons les previsions del Pla MunicipaL S'espera que, en breu, les taules i les cadires puguin tomar a lluir 
amb tot el seu esplendor. 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
- Centre Coordinador -

Les visites didàctiques a la biblioteca 

Aquest proper mes d'abril celebrarem la 
festivitat del dia del llibre, festa que nosaltres feim 
durar un parell de setmanes, durant les quals 
aprofitam per dur a terme tota una sèrie 
d'activitats lúdica-culturals, anomenades en argot 
bibliotecari com a tècniques d'extensió cultural, 
un terme que inclou tots aquells programes 
encaminats a atreure futurs lectors, retenir encara 
més els habituals i integrar plenament la bibliote
ca a la vida de la comunitat on actua. Així, feim 
l'hora del conte, organitzam conferències-coloqui 
sobre temes de gran actualitat, representacions de 
titelles ... 

També, dins d'aquest programa, ens posam 
en contacte amb els responsables dels centres 
escolars del municipi per tal d'oferir-los la 
possibilitat de programar visites didàctiques, visi
tes adreçades a la totalitat dels alumnes de les 
escoles, i que tenen com a objectiu que els 
estudiants coneguin, no l'existència del la biblio
teca en sí - institució que la majoria de la població 
escolar ja coneix-, sinó que aprofundeix un poc 
més en d seu funcionamnet per tal que arribin a 
desenvolupar una progressiva autonomia informa
tiva. Aqut~st programa biblioteca-t~scola té com fi 
coordinar t~sforços a la n~cerca d'un objectiu comú: 
l'aprerwntat.gc dc tècniques documentals com a 
recurs per a una formació integral, sempre tenint 
<'n compte els diferents cicles formatius . 
Així, les bibliotecàries planificam uns guions dt~ 
visites adequats per a cada nivell escolar; la visist.a 
es divideix sempre en ducs parts: una d'exposició 
i l'altra d'activit.at. Durant l'exposició s'explica el 
funcionament de la biblioteca i la seva dinàmica i 
reglament . Als cursos d'Educacii'> Infantil, I t'r i 
2on, lt~s explicacions són breus i molt senzilles, i 
d més important de tot és d moment dc contar 
un conte, quan s'ho passen d'alió més bé. Després 
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acabam fent un dibuix d'aquella part que més els 
ha agradat o no s'aturen de fer preguntes sobre la 
història narrada. 

Per als cursos més avançats les explicacions 
són un poquet més tècniques per tal que arribin a 
familiaritzar-se amb els fons i el seu sistema de 
classificació, el maneig dels catàlegs i les dirlerents 
passes per dur a terme una consulta per les diferents 
fonts d'informació. 

Com ja hem dit, aquestes visites no tenen 
com a objectiu final captar nous lectors, ja que la 
quasi totalitat dels nins en edat escolar són, amb 
major o menor grau , usuaris habituals de les 
biblioteques, sinó que el que volem és educar-los 
en el món de les fonsts documentals : el control de 
la informació. Una vegada familiaritzats els escolars 
amb el maneig dels documents, esdevindran futurs 
usuaris independents de qualsevol altre tipus de 
biblioteques d'arreu del món. 

Loli Vivancos 
Bibliotecària de l'Ajuntammt de Capdepera 

.......... 

lli:!. Consell Insular 'Wif de Mallorca 
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CRClNICA INFORMAL 

Ple 19 de març 1998 

Ja ho dic per endavant. Vaig arribar tard, i per molt 
que els altres periodistes que ocupaven el pati de butaques 
insistiren que nom 'havia perdut res, he de dir que em deixà 
un cert regust de feina incompleta. La primera sensació, 
en seure davant la taula del ple, va ser de llàstima. Llàstima 
perquè la solitud dels nostres regidors deu ser majúscula 
quan es giren cap el públic i només troben els tres 
incondicionals que s 'apropen a la Sala per qüestions de 
feina. Tan poc interés hi ha pel que es cuina a la màxima 
institució local ?Temes n'hi havia, sense ser polèmics, que 
tenen certa importància o podien despertar cert interès .. . 
Segons transcorria la reunió, em creixia la sensació que 
allò no era un ple, era altra cosa .. . per exemple una junta 
de delegats d'una gran empresa (així mateix mouen 
doblers!) amb certs consellers d'administriciódíscols. 

Després de triar Joana Llull com a jutgessa de pau, amb el 
suport de l'equip de gover, qui la proposà, a més del PSM 
i l'Independent, enfront de Jaume Blanes, qui es quedà amb 
els vots del PSOE, entrarem en les qüestions més 
monetaristes. Per a obrir boca, la signatura del conveni 
amb la Creu Roja, que pujarà uns quants milions respecte 
a l'any anterior, però, això sí, seguiran amb la vigilància 
de les platges- augmentant personal- i amb l'ambulància . 
I de conveni a taula de contractació. S 'aprovà , 
unànimement, com I' anterior punt, la concesió de les platges 

a <<Playas de Capdepera», la mateixa empresa que I 'havia 
duit anys anteriors, desestimant 1' Associació Hotelera, 
cosa justificada pel secretari amb una tirallonga de lleis 
i normes. Jo seguesc astorat per la unaminitat i la manca 
de debat, més tenint en compte les queixes referides a la 
neteja de certes platges que s 'han manifestat enguany. 
Potser, les noves pliques ja ho tenen previst i enguany 
lluirà tot com una patena. Aquí Antoni Muntaner no deixà 
passar l'ocasió per enviar certes conyes marineres als de 
l'equip de govern, que ningú no es molestà a discutir, en 
referència al sistema de concessió de les platges, tan 
criticat pels qui ara manen. 

Camina-caminarà i a l'urbanisme arribaràs .. . de 
ple entraren després en el tema més conflictiu -si es pot 
dir així-, el de la permuta d'una casa i un local per l'actual 
Correus de Cala Rajada i una vintena de milions de 
pessetones. Aquí l'oposició féu el seu paper i questionà 
la conveniència de la permuta, no tant per l'adquisició 
de la casa com per la valoració que s'havia fet . 
Curiosament les valoracions fetes pel mateix 
I' Ajuntament quadraven a la pesseta amb la seva 
proposta però no explicaven per què s'empraven un 
criteris per a les propietats privades i d 'altres per a les 
municipals. El batle no ho arribà a explicar gaire bé i 
cap a la votació manca gent! No es tingué en compte la 
proposta de l'oposició de demanar una valoració 
independent i deixar el tema damunt la taula . Muntaner, 
que no es tallà ni un pèl, demanà a l'oposició d ' unir-se 
per a impugnar el ple . .. els altres digueren que 
hoestudiarien. Però no acaba aquí la qüestió immobiliària 
(aviat l'Ajuntament s'haurà de registrar com a empresa 
del sector); davant una proposta particular tots decidiren 
comprar el solar conegut com ses Pedreres, situat ben 
enmig de Capdepera. L'oferta semblava temptadora i tots 
decidiren mossegar la poma. Què es farà amb el solar 
adquirit? Ningú sembla tenir-ho clar, de moment 
engreixar la llista de propietats municipals. Properament 
i confirmant el que s 'ha dit, en sentirem de nous, de canvis 
immobiliaris (cases de Son Not .. ) i és que aquest sector, 
no es pot negar, és a I' alça . 

I sense precs ni preguntes, tothom s'en pogué anar, 
a correcuita, a veure el partit de futbol televisat (jugava 
el Madrid, per la cosa europea). 

El sord de la Sala 
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Capdepera, 

fa un raig 

9ritlrç-9lhrll de 1923 

8/lren t1 Clllll C.Rlljtldtl 
Hem demanat notícies dels assumptes que tant 

ens preocupen com s{m l'arribada del tren a Cala Raja
da i del Port d Refugi, a don Mateu Mdis, i resulta que 
no fa massa temps LC'.ngué ducs cartes de don R;úeJ Blanes 
Tolosa en què li diu que l'assumpte no està aturat, si bé 
s'ba retrassat un poc degut al fet que amb el canvi de 
Gov rn es va perdre una Real Ordre Pn r¡ttè s'ordenava 
qu l'expedient passàs a informe dc la Junta de Defensa 
del Regne. Aquesta Real Onire s'ha hagut de rep lir, i 
actualment l'expedie-nt és a l'informe d<~ la dita Junta. 
El general Wdlcr t amhf ha es rit C'JUC ruida amb interès 
aquests dos assumptes. Lo que impo rta és que prest 
vegt~m realitzades millores dt• tanta imporlànda. 

Ell mtlr 
-- El vaixdl "San !osé", que des de Barcelona es dirigia a 
Palma, carregat dc benzina, davant el cap de l'Agulla 
una ratxa de vent li va espenyar el para-mitjal, li va 
prendre algun s veles i li ocasionà alguns desperfectes, i 
despr(:s d'anar a lgune_., hores a la bona de D<~u. pogué 
arribar a Cala Rajada, o n se li estan fent algunes 
reparacions. 
-- Dissabte dematí arribà al nostre Port, l'I "Vict<'>ria", 
carregart de farina, sucre i car<: per al comerciant, don 
Miquel Caldentey (a) Creus. 

Quin/os 
-- Diunwnge passat, çom per tolt~s Ics vil es , sort <'tjar't'll 
aquí t'ls "Quintos" . lli hagué 24 mossos i t'is qua l n· 
darrers furen els següents: Andreu Nad;tl S!lndw (a) 
Nad:U d :lO; Antoni Cursach Cili d :ll ; Mateu Moll 
Espinosa (a) Camp Mit¡a, d 22; Pere Mdis RoSS<·ló (a) 
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Rater el23 ; i Miquel Trobat Pastor (a) Tacó, el24. 

9rloolmenl de pohltlc/6 
-- Enguany pareix que ni es moren, ni es casen, ni en 
neixen. L'amo en Joan de s'Alzinar des de les festes de 
Nadal just n'ha enterrat dos. N'han nat tres, i no hi ha 
cap fadrí que pensi a casar-se per ara. 

8scorxtJdor 
-- Dia 14 hi havia entre noltros don Carles Garau, 
enginyer de la Diputa ió per fer l'edifici del Matadem 
que s'est à construint, i endemés amb l'ofidal Saig i 
alguns empleats més municipals va fer tm pla d'un 
aixamplement que s 'ha de~ r del pobh!. 

Aquets aixamplement consisteix en fer un carrer 
qu partirà des del nou matadero, aixó és de l'entrada 
,del poble fins al mar amb el carrer principal. 

8xlremt1-unclons 
Aquesta setmana han combregat la madona vella 

de Sos Sastres i la mare del garriguer de s'Heretat: dues 
vellet es de més de vuitanta anys que totes dues segueixen 
millor. Que Déu els completi la salut. 

CfJt1ndert1 mtlllorqulnll 
-- Hem sabut amb gran satisfacció que l'Ajuntament de 
Capd pera, a proposició dcl regidor síndic, don Josep 
Bauzà, acordà per unanimitat confeccionar la Bandera 
Mallorquina . Lai com la mos deixaren els nostres Reis . 

Aplaudim de bon deveres aquesta determinació 
que fa ressuscitar l'amor que a tots ens toca tenir a 
Mallorca, i mos re .ordda una de les pàgines m<;s glorioses 
de la nostra I Iistòria. 

Seria e ncertat que a l'acte eh• co l.locaciú 
d'aquesta senyera • li donàs una gran solemnitat a fi 
que d poble sabés bé lo que signi fira aquesta ensenya i 
om és que la tenim, i quin fou el Rei dc Mallorca que la 

mos deixà. Així es fa pàtria. I pol>ic> que est ima ca seva i 
les seves coses és un pobl 'gran. A l'entn•tant ens ('Omplau 
donar l'enhorabona a l'Ajuntament per aquesta 
determinació. 

Cfo"er d'es jt1r 
-- I Iem llegit en d «Correo de Mallorca» que d nostre 
amic, don Gabriel Trobat Pastor, ha sol.licitat prendre 
part a les pròximes oposicions de 'li:>rrcrs d<• Faros. Que 
Déu li doni sort . 

Recopilat p<'r CAP VERMELL 

9"íicolau Cf>ons 
Man.,: ck l99R 
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PROJECTE D'AMPLIACIÓ DEL 
PORT DE CALA RAJADA (II) 

La costa no és una línia que separa el mar 
de la terra. Des del punt de vista del naturalista, 
el litoral no separa: uneix. El litoral és una fran
ja d'amplada variable en què els ecosistemes 
terrestres i marítims es relacionen de forma 
molt intensa. Així, el polsim de les onades con
diciona la vegetació de la costa i les aigües que 
hi vessen les canonades de les nostres clave
gueres transformen el medi marí; a la mar es 
forma l'arena que després arrossega per formar 
les platges. 

Els promotors de l'ampliació del port ente
nen que la construcció de nous murs de con
tenció i esculleres no és més que una actuació 
puntual per modificar la línia de costa; per ells 
l'ecosistema litoral no existeix; els únics esculls 
importants són els econòmics. 

La plataforma continental costanera 
comprèn l'espai situat entre O i 50 metres de 
fondària . Es caracteritza per fàcies rocoses, 
prades submarines, arenals i àrees fangoses. 
En Miquel Massutí defineix aquesta zona com 
un espai de cria i reclutament (1 ). 

La posidònia oceànica, l'alga que forma 
les prades submarines, creix a profunditats 
entre 2- 25 metres (2). Un dels principals factors 
que limiten el creixement d'aquesta planta és la 
llum, per això es localitzen a la part superior de 
la plataforma continental. La posidònia és 
exclusiva de la mar Mediterrània. Normalment 
es reprodueix de forma vegetativa, és a dir, mit
jançant rizomes. En aquells indrets d'aigües 
més transparents pot trobar-se fins als 30 o 40 
metres de fondària . 

Les praderes de posidònia necessiten 
aigües netes, clares, sense contaminació, ben 

oxigenades, una temperatura poc variable entre 
17 i 222 C, i salinitat entorn a 36'5 parts per mil. 
La posidònia és molt escassa en el mar 
d'Aiboran a causa de la influència dels corrents 
atlàntics. 

Aquestes praderes són molt importants 
perquè constitueixen un hàbitat molt ric i diver
sificat; no tan sols hi viu el peix roquer i el que 
es pesca dins el blanc, també és el lloc idoni per 
fer les postes o refugiar-s'hi en l'etapa juvenil 
espècies com els molls que es pesquen en 
aigües més fondes, ja als límits de la plataforma 
continental. 

Una altra raó important per la qual hem de 
conservar aquestes praderes és perquè consti
tueixen la font i fàbrica de les platges; la nostra 
arena és tan fina i neta perquè està formada per 
restes de conxes d'animals marins que es for
men dins les praderes de posidònia. La pro
cedència de l'arena és la que marca la diferèn
cia de qualitat entre les nostres platges i les 
valencianes, tarragonines o d'altres indrets de 
la costa peninsular que és menys fina i neta 
perquè conté sediments que foren arrossegats i 
depositats en el fons marí pels rius. 

Però aquestes praderes tenen més afec
tes beneficiosos. Retenen l'arena impedint que 
circuli cap a aigües més fondes i es perdi. La 
destrucció d'aquestes praderes és una de les 
causes de la progressiva pèrdua d'arena de les 
nostres platges. Les algues també afavoreixen 
la sedimentació de les partícules que hi ha en 
suspensió clarificant les aigües. Disminueixen 
els efectes erosius dels temporals i corrents 
marins 

Per tot això, les praderes de posidè!Jnia 
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naturals. Però els recursos van min
vant; de cada any la pesca és més 
escassa, les praderes redueixen la 
seva extensió, les platges perden 
arena i les aigües, transparència. 
Moltes són les causes que hi inci
deixen negativament. 

Els autors consultats (4) coinci
deixen en manifestar que les prade
res de posidònia estan en regressió. 
Una de les causes principals és l'a
bocament d'aigües residuals a la 
zona litoral. Fins a l'entrada en fun
ciuonament de la depuradora d'Es 
Coll d'Os (juliol de 1990) tots els 
establiments turístics abocaven les 

O <1 50 rrwtre.5) 

aigües residuals directament a la 
mar provocant l'inici de la regressió 
de les praderes. A partir de llavors, 
un únic emissari submarí aboca 
enmig de la badia les aigües de la 
depuradora causant problemes de 
contaminació per la manca de 
depuració terciària. Aquestes ai
gües contenen una elevada con-[~ Zona 2.· Pesca d'Arro:sst,Q<Jrnent Costaner 

(do 50 a 200 me 

oceànica són un factor clau en la conservació 
de l'ecosistema costaner, per la qual cosa la 
Comunitat Europea les ha declarat "hàbitat d'in
terès prioritari". També estan protegides per les 
legislacions francesa i catalana; l'any passat .. 
l'Annex IV del Conveni de Berna recomanava 
als països banyats per la mar Mediterrània que 
fessin extensiva a les respectives costes la pro
tecció d'aquesta planta (3). 

Mentrestant a casa nostra desconeixem 
aquestes recomanacions i, com diu en Joan 
Mayol, patim les conseqüències d'un greu dèfi
cit d'informació medi-ambiental i del necessari 
recolzament legal. 

Tot el fons marí que s'estén des de cala 
Rajada i cala Gat fins el Cap Vermell està 
cobert per praderes de posidònia i redols are
nosos; una zona rica i privilegiada en recursos 
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centració de nutrients de manera 
que poden causar eutrofies pun

tuals amb proliferacions de microorganismes; a 
més, els fangs que s'hi han dipositat durant 
aquests anys han enterrat els arenals i prade
res d'algues creant una extensa zona sense 
vegetació amb els fangs a mercè dels corrents 
marins. 

Una segona causa que destaquen en 
Ramon Margalef (5) i la Societat d'Història 
Natural de les Balears (6) és l'activitat dels pes
cadors, que realitzen pràctiques il.legals com 
l'encerclament o arrossegament a fondàries 
inferiors a les permeses, així com l'ús abusiu de 
tresmalls. 

També cal tenir en compte l'acumulació de 
contaminants que hi són vessats, fonamental
ment hidrocarburs i matèria orgànica. Segons 
en Joan Mayol, "la contaminació té molts efec
tes: higiènics, estètics tant de vista com d'alfac-



informe 

te, ecològics, etc... Alguns són 
molt insidiosos: un de molt preo
cupant és el del dany a la flora 
litoral per "spray" de detergents. 
Els detergents biodegradables ho 
són a les aigües dolces, però 
almenys alguns d'ells no tenen 
aquesta característica a aigües 
salades. L'abocament d'aigües 
amb detergents mal depurades 
suposa la formació d'una micro
pel.lícula superficial d'aquestes 
substàncies, que és arrossegada 
pels vents quan es forma "spray" 
salí. Els detergents alteren les 
ceres de les fulles de les plantes, 
la sal hi penetra més facilment i 
les mata. Aquest efecte és nota
ble a les costes pitiüses, i hi ha 
savines pluricentenàries de l'illa 
de Sa Conillera mortes per la 
pol.lució de Portmany, per exem
ple". (7) 

A la nostra contrada els efec
tes negatius sobre el litoral es 
concentren, fonamentalment, a la 
zona situada entre Son Moll i cala 
Gat. L'ampliació del port de cala 
Rajada augmentaria la contami
nació de les aigües i la desapari
ció de praderes, una part queda
ria soterrada per discs i esculleres 
i una altra irremeiablement con
demnada per l'alteració de les 
condicions medi ambientals del 
moll i dels seus voltants. 

De no invertir-se el procés, prest o trard la 
degradació afectaria a les praderes situades 
entre Son Moll i cala Gat; en conseqüència els 
corrents marins i l'onatge arrossegaria l'arena 
retinguda entre les algues cap o cotes més pro
fundes, és a dir, banda fora el Faralló. Al mateix 
temps deixaria de formar-se arena i s'obriria un 
perillós corredor que tallaria perpendicularment 
la plataforma continental costanera . 

i····--
' 

·Na Cuca•ada 

En els darrers anys s'han fet obres en la 
zona litoral que han resultat problemàtiques, 
cares i sovint ineficaços; em referesc a la rege
neració de platges que ha provocat la destruc
ció de les comunitats biològiques dels indrets 
d'extracció d'arena i han afectat negativament 
els ecosistemes on s'han depositat; la platja de 
Can Picafort ha estat regenerada tres vegades 
en 1 O anys. També és il.lustratiu el cas de cala 
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coHaboració 

Son Moll quan la platja encara era verge i w1 ecosistema natural. Fotografia dc Memoria de Mallorca. Diario de Mallorca. 

Millor, on la construcció del passeig marítim i les 
esculleres situades entre aquesta platja i cala 
Bona han facilitat la destrucció dels arenals. 

Cal seguir les petjades d'aquelles comuni
tats autònomes que treballen per conservar i 
restaurar les condicions ambientals originàries i 
els recursos que queden. Els països desenvo
lupats no exploten els recursos naturals de la 
mateixa manera que ho fan els que estan en 
vies de desenvolupament; els països capda
vanters avaluen els impactes ambientals per 
garantir el manteniment dels recursos, en una 
paraula : gestionen. No podem seguir creixent 
sense avaluar els costos ambientals i gestionar 
els recursos disponibles. 

Josep Terrassa 
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Universitat de Barcelona i ha treballat a l'Institut 
d'Investigacions Pesqueres. 
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un per aquesta foto 

-Denunciarà el seu cas a Amnistia 
Internacional, o el deixarà en mans del 
Vaticà ? 
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es ca que menja globos 

L@aBipllaci6 del port (Part IJ 
Estimats lectors de Cap Vermell, tomam a esser 

aquí una altra vegada més, després d'una llarga absència. 
El nostre retorn es deu a la polèmica que s 'ha suscitat els 
darrers dies sobre l'ampliació del port. Es Ca que menja 
globos s'oposa rotundament al projecte d'ampliació 
presentat per la directiva del Club Naútic. Els motius que 
donen lloc a aquest rebuig es basen en el pensament que 
aquest projecte és una humiliació i una presa de pèl als 
ciutadans d'aquest poble. Quatre-cents nous amarraments 
són totalment insuficients perquè tots els gabellins en 
puguin treure una bona tallada; la nostra proposta va més 
enllà i exigim 13 .600 "amarres" més (mil amunt mil avall), 
obtenint així dos amarraments per a cada habitant de 
Capdepera, i d'aquesta manera tots podríem especular en 
igualtat de condicions. 

La nostra idea consistiria en un tentacle de ciment 
que sortís de la platja de Canyamel i arribàs a Sa 
Mesquida, protegint així tot el nostre litoral. El nostre 
estudi inclouria, entre d'altres, les següents innovacions: 

a) Aprofitar l'entrada natural del torrent de 
Canyamel terra endins per a construir-hi "amarres" fins 
arribar al pont d'Artà, i d'aquesta manera els propietaris 
dels vaixells podrien inclús jugar agolf als dos camps del 
municipi (o tres, depenent del temps que s' estorbi en sortir 
aquest article) sense necessitat de saltar a terra. Seria un 
autèntic reclam turístic. 

b) Aprofitar ses Coves de Canyamel com a varador 
natural i gran magatzem d'hivernació. 

e) Instal.lar un «Alcatraz» en Es Faralló, com a 
visita turística . 

d) Dur sa Torre Cega, d'una vegada i per totes, a 
sa clínica Barraquer de Barcelona. 

e) Construir una macro-discoteca en es Far, amb 
un joc de llumns làsser únics a la Mediterrània, que 
substituirien els actuals. 

f) Traslladar es Cagarro a la plaça dels Pins. 
g) Climatitzar l'aigua de l'Olla i cobrir-la amb una 

cúpula estil rococó, amb aires reinaixentistes, intentant 
crear turisme d'hivern i evitar així l'estacionalitat. 

h) Empalmar el maravellós passeig marítim de Cala 
Lliteres i fer un nou passeig de tartan d'alta 

competició des de l'Agulla fins a Sa Mesquida . 
i) Tancar Son Jaumell, convertint-lo en un nou Parc, 

estil Juràssic, on inclouríem, entre d'altres coses, dues 
dones fent llatra, dos pescadors cosint xarxes, tres pagesos 
entrecavant, unes matances amb família al complet, un 
forner fent ensaïmades, i dos turistes amb sandàlies i 
calcetins com els de tota la vida. 

j) Obrir un canal parescut al de Panamà per facili
tar el trànsit marítim entre Sa Mesquida i Sa Colònia de 
Sant Pere. 

k) Unir mitjançant un telefèric es Far i es Telègraf. 
1) I , finalment, la inversió més encertada, la 

construcció d'una autopista que acompanyi tot el tentacle 
per fer més fàcil l'accés a s'amarrament. 

Com podeu veure, no es tracta d'un projecte massa 
ambiciós ja que desafortunadament hem hagut de cedir a 
pressions ecologistes, grups marxista-leninistes, 
separatistes i altres conspiracions republicanes. Aquesta 
gent, amb falta de coherència, sense cap perspectiva de 
futur, no és conscient dels beneficis que aquesta magna 
obra tendrà per el municipi, sobretot per a nosaltres que 
som els ideòlegs d'aquesta insignificant i petita reforma 
de l'impresentable port actual. Aprofitam aquestes línies 
per donar a conèixer la recentment creada PLATAFOR
MA PRO-MULTUIPLlCACIÓ DEL PROJECTE 
D'AMPLIACIÓ DEL PORT DE CALA RAJADA. 

Continuarà ... 

ES CA QUE MENJA GLOBOS 


